
 

 

Zápis z jednání 
Komise pro zemědělství a životní prostředí Rady Kraje Vysočina č. 6/2014 

konaného dne 25. 11. 2014 
 

Přítomni: 

1. Jiří Uchytil (místopředseda) 6 Jaroslav Poborský 

2. Josef Matějek 7. Luboš Rudišar 

3. Jan Vítek 8. Martin Malina 

4. Karel Moravec 9. Olga Kameníková (tajemník) 

5. Ivo Rohovský (předseda)  

 
Nepřítomni (omluveni): 

1. František Kučera 4. Vladimír Mareček 

2. Jiří Svoboda 5. Jiří Pykal 

3. Jaroslav Kolařík  

 
Hosté: 

1. Zdeněk Chlád (radní Kraje Vysočina) 

2. Eva Horná (OŽPZ) 

3. Jaroslav Mikyna (OŽPZ) 

4. Rostislav Habán (OŽPZ) 

 
Program: 

1. Zahájení; 

2. Řešení problematiky zemědělství v Kraji Vysočina; 

3. Řešení problematiky ochrany ovzduší v Kraji Vysočina; 

4. Návrh nových Zásad Zastupitelstva Kraje Vysočina pro poskytování dotací na 

infrastrukturu vodovodů a kanalizací;  

5. Plán činnosti komise na rok 2015; 

6. Diskuse a různé; 

7. Závěr. 

 
 
1. Zahájení 
Ivo Rohovský, předseda komise, přivítal všechny přítomné a hosty a zahájil jednání. Dle počtu 
přítomných členů konstatoval, že je komise usnášeníschopná. Přednesl návrh programu 
jednání, který byl 8 hlasy schválen. K zápisu z minulého zasedání nebyly vzneseny žádné 
připomínky. 
 
Ivo Rohovský přivítal Zdeňka Chláda, člena Rady Kraje Vysočina pro oblast životního prostředí 
a zemědělství a vedoucí odboru životního prostředí a zemědělství Ing. Evu Hornou, která 
požádala o možnost podat komisi informace o činnosti odboru životního prostředí a zemědělství. 
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Eva Horná podala informace o činnosti z oblasti životního prostředí: 

- V roce 2014 byly započaty restituce církevních majetků; 
- Účast na „Setkání lesníků Vysočiny 2014“, 19. ročník (červen 2014); 
- Lesní pedagogika – vydání nového letáčku a výukových materiálů; 
- Účast na „Mezinárodní akademické soutěži v mysliveckém troubení a vábení jelenů“  

v Třešti; 
- Monitoring napadení lesů kůrovcem v kraji; 
- Dotační tituly – Čistá voda 2014, Životní prostředí 2014, Bioodpady 2014; 
- Kulatý stůl pro nestátní neziskové organizace – oblast ochrany přírody; 
- Výstavy v roce 2014; 
- Práce na projektech. 

 
Ivo Rohovský poděkoval za účast a s Evou Hornou se rozloučil. 
 
Usnesení 015/06/2014/Kzžp  
Komise pro zemědělství a životní prostředí Rady Kraje Vysočina  
bere na vědomí  
informace Evy Horné o činnosti OŽPZ v roce 2014. 
Usnesení bylo přijato 8 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
2. Řešení problematiky zemědělství v Kraji Vysočina 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
 
Zdeněk Chlád informoval o těchto záležitostech: 

- Snaha o zařazení Školního statku Humpolec a Zemědělské akademie Humpolec mezi 
Zemědělská centra ČR; 

- Podpora učňovského zemědělského školství – dny otevřených dveří pro žáky základních 
škol v zemědělských podnicích; 

- Film o zemědělství v kraji – žádost o dotaci od Ministerstva zemědělství, ukončení 
natáčení filmu je plánováno v polovině roku 2015; 

- Veřejné fórum Kraje Vysočina – formulované problémy - podpora udržitelného  
a moderního zemědělství v kraji, boj proti erozi, ochrana půdy a vodních zdrojů; 

- V letošním roce nebude vyčerpána celková částka tj. 22 500 000 Kč, schválena 
v Rozpočtu Kraje Vysočina na rok 2014, na příspěvky na hospodaření v lesích  
- nevyčerpané finanční prostředky bude možné v případě potřeby využít v roce 2015; 

- Rozvoj aktivity zemědělského klastru – snaha o kompenzaci hospodaření v ochranných 
pásmech; 

- V roce 2015 rozšíření projektu půdoochranných technologií – spolupráce  
se Zemědělským výzkumem, spol. s r.o. Troubsko. 

 
Členové komise následně diskutovali o problematice zemědělského klastru (možnosti 
financování a spolupráce), o reálném stavu hospodaření a hospodářské politice, o zástavbě 
rodinných domků v oblastech orné půdy. 

 
Usnesení 016/06/2014/Kzžp  
Komise pro zemědělství a životní prostředí Rady Kraje Vysočina  
bere na vědomí  

 informace z oblasti zemědělství; 

 informaci o přípravných pracích na založení zemědělských klastrů. 
Usnesení bylo přijato 8 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
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3. Řešení problematiky ochrany ovzduší v Kraji Vysočina 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
 
Rostislav Habán uvedl, že na základě smlouvy o dílo, uzavřené dne 7. 9. 2012 Krajem Vysočina  
s Konsorciem – Zdravotní ústav se sídlem v Ostravě a ENVItech Bohemia s.r.o., Praha, bude  
po dobu 5 let realizována veřejná zakázka na služby „Informační systém kvality ovzduší v Kraji 
Vysočina (dále jen ISKOV)“.  
Cílem projektu ISKOV je podpora optimalizace sítě imisního monitoringu v Kraji Vysočina 
takovým způsobem, aby systém poskytoval široké veřejnosti aktuální informace o stavu ovzduší 
v kraji prostřednictvím on-line dat ve veřejně přístupném informačním systému, a aby byl 
podpůrným nástrojem pro rozhodování a výkon státní správy a samosprávy na úseku ochrany 
ovzduší. 
Měřící kampaně jsou naplánovány tak, aby reprezentovaly topnou a netopnou sezonu a každá 
lokalita má své specifické poslání zaměřené buď na dopravu, lokální topeniště nebo 
průmyslovou zónu.  
Od 1. 10. 2012 se provádí měření kvality ovzduší na 24 vybraných lokalitách nejvýznamnějších 
znečišťujících látek. Od začátku měření poskytují speciálně vytvořené webové stránky 
www.ovzdusivysocina.cz okamžitá data o výsledcích měření znečištění ovzduší a počasí – směr 
a rychlost větru, teplota, tlak, vlhkost vzduchu. Webové stránky poskytují veřejnosti další 
informace jako např. popis sledovaných lokalit, charakteristiku sledovaných látek, harmonogram 
měření, kontakty, apod. 
V září 2012 zpracovatel předal první část díla „Vstupní analýzu“ a vytvořil webové stránky, 
v roce 2013 obdržel Kraj Vysočina Roční zprávu z měření probíhajícího od 1. 10. 2012  
do 30. 9. 2013 a dne 12. 11. 2014 předal zpracovatel další Roční zprávu z měření probíhajícího 
od 1. 10. 2013 do 30. 9. 2014. Výsledky měření potvrzují skutečnost, že Kraj Vysočina patří  
k nejčistším regionům v České republice.  
V souvislosti s realizací tohoto projektu připravil OŽPZ propagační letáky „Víte, co dýcháte?“, 
které budou po dobu 5 let sloužit k propagaci projektu ISKOV a Kraje Vysočina. Kraj Vysočina 
rovněž připravil výstavu fotografií prachových částic spojenou s odborným výkladem zaměřeným 
na ochranu ovzduší v Kraji Vysočina a prezentaci výsledků měření v rámci projektu ISKOV. 
Výstava se uskuteční dne 1. 12. 2014 v budově B Krajského úřadu Kraje Vysočina za účasti 
Zdeňka Chláda. V souvislosti s ekologickou výchovou a osvětou v oblasti ochrany ovzduší 
zajistil OŽPZ zpracování výukového materiálu určeného především pro studenty a koordinátory 
environmentálního vzdělávání, výchovy a osvěty na školách. Jedná se o studijní karty zaměřené 
například na koloběh znečištění ovzduší v přírodě, popis jednotlivých látek v ovzduší, toxikologii, 
vliv dopravy, průmyslu a lokálních topenišť na ovzduší, modelování a dálkové přenosy 
znečištění, monitorovací systémy a také projekt ISKOV. 
 
Členové komise dále diskutovali o návratu k tuhým palivům, o kotlíkových dotacích  
(je připraveno 9 mld. Kč). Rostislav Habán doplnil, že dle zákona musí do roku 2017 občané 
udělat revizní zprávy kotlů. V případě nevyhovujícího stavu bude muset být provedena do roku 
2022 výměna. 
 
Členové komise obdrželi na zasedání propagační leták „Víte co Dýcháte?“. 
 
Usnesení 017/06/2014/Kzžp  
Komise pro zemědělství a životní prostředí Rady Kraje Vysočina  
bere na vědomí  
informace o realizaci veřejné zakázky na služby „Informační systém kvality ovzduší v Kraji 
Vysočina“ a o způsobu propagace tohoto projektu a Kraje Vysočina. 
Usnesení bylo přijato 8 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 

http://www.ovzdusivysocina.cz/
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4. Návrh nových Zásad Zastupitelstva Kraje Vysočina pro poskytování dotací na 
infrastrukturu vodovodů a kanalizací 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
 
Jaroslav Mikyna sdělil, že Zastupitelstvo Kraje Vysočina schválilo dne 12. 11. 2013 usnesením 
č. 0494/06/2013/ZK Zásady Zastupitelstva kraje Vysočina pro poskytování dotací  
na infrastrukturu vodovodů a kanalizací č. 08/13 (dále jen „zásady“). Poskytování dotací kraje 
obcím a jejich svazkům na realizaci staveb vodovodů, kanalizací a ČOV podle zásad probíhá již 
od roku 2004 a tyto zásady byly v roce 2013 aktualizovány výše uvedeným usnesením. 
Na základě zkušeností s poskytováním dotací podle dosud platných zásad, z důvodu změny 
názvu odboru jakožto garanta a po projednání s gesčním radním OŽPZ připravil návrh nových 
Zásad Zastupitelstva Kraje Vysočina pro poskytování dotací na infrastrukturu vodovodů  
a kanalizací.  
Navrhované zásady byly projednány na zasedání hodnotícího výboru pro poskytování dotací na 
infrastrukturu vodovodů a kanalizací dne 20. 10. 2014. Do navrhovaných zásad byly taktéž 
zapracovány připomínky oddělení interního auditu krajského úřadu. Legislativní výbor 
Zastupitelstva Kraje Vysočina dne 10. 11. 2014 doporučil schválení navrhovaných zásad 
zastupitelstvem kraje 
Zásady budou předloženy ke schválení na zasedání zastupitelstva kraje dne 16. 12. 2014. 
 
Usnesení 018/06/2014/Kzžp  
Komise pro zemědělství a životní prostředí Rady Kraje Vysočina  
doporučuje 
radě kraje vzít na vědomí a doporučit zastupitelstvu kraje schválit Zásady Zastupitelstva Kraje 
Vysočina pro poskytování dotací na infrastrukturu vodovodů a kanalizací dle materiálu  
KZŽP-06-2014-04, př. 1. 
Usnesení bylo přijato 8 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
5. Plán činnosti komise na rok 2015  
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
 
Ivo Rohovský sdělil, že návrh plánu činnosti je připraven v podobné struktuře jako pro rok 2014 
s tím, že dle aktuální potřeby je možné plán činnosti v průběhu roku doplnit. 
 
K návrhu činnosti již nebyla vznesena žádná další připomínka ani návrh na doplnění. V této 
podobě a struktuře bude plán činnosti komise na rok 2015 předložen radě kraje ke sválení. 
 
Usnesení 019/06/2014/Kzžp 
Komise pro zemědělství a životní prostředí Rady Kraje Vysočina 
bere na vědomí 
Plán činnosti Komise pro zemědělství a životní prostředí Rady kraje Vysočina na rok 2015. 
Usnesení bylo přijato 8 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
6. Diskuse a různé 
Ivo Rohovský podal vysvětlení ohledně nepozvání hostů (Jany Kotoučkové a zástupců 
z agrárního sektoru) na dnešní jednání komise. 
 
Termín příštího zasedání komise byl stanoven na úterý 20. ledna 2015, od 14.00 hodin. 
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7. Závěr 
Závěrem předseda poděkoval všem přítomným za aktivní účast a ukončil zasedání. 
 
 
 
 
Ivo Rohovský 
předseda Komise pro zemědělství a životní prostředí Rady Kraje Vysočina 
 
 
 
 
Olga Kameníková 
tajemnice Komise pro zemědělství a životní prostředí Rady Kraje Vysočina 
 
Zpracovala a zapsala Lenka Matysová dne 12. 12. 2014. 


